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SALUT4Més del 91% de la po-
blació major de 12 anys de Ca-
talunya està vacunada contra el
coronavirus. La xifra és el millor
exemple possible de l’èxit que ha
estat la campanya de vacunació
més ambiciosa que s’ha fet mai
a casa nostra, un pas impres-
cindible per superar el repte de
la pandèmia. Però una fita com
aquesta no s’aconsegueix perquè
sí: cal que al darrere hi hagi un
sistema que funcioni. Per a la se-
cretària de Salut Pública, Car-
men Cabezas, “l’èxit de la vacu-
nació a Catalunya només s’ex-
plica pel compromís dels i les
professionals, especialment de
les infermeres”.
Per entendre millor l’abast de

la campanya, va bé posar-la en
xifres: a Catalunya s’han admi-
nistrat uns setze milions de do-
sis de la vacuna contra la covid.

Tot plegat ha estat, en paraules
del conseller de Salut, Josep
Maria Argimon, “el repte logís-
tic més gran” en matèria de sa-
lut pública al qual s’ha enfrontat
mai el sistema sanitari català. I,
insistint en el paper crucial de la
infermeria, Cabezas recorda que
“darrere de cadascuna dels set-
ze milions de dosis de vacuna hi
ha molts noms, però segur que
hi ha una infermera”.
D’altra banda, no es pot pas-

sar per alt la importància de la
responsabilitat ciutadana. Tal
com defensa la directora del
Servei Català de la Salut, Gem-
ma Craywinckel, la campanya ha
funcionat “gràcies a l’esforç im-
portant de molta gent, però cal
fer especial menció a la gran res-
posta del conjunt de la població”.
Es va veure, per exemple, quan
va començar la vacunació dels jo-

ves, un moment en què es va
col·lapsar la pàgina web per de-
manar cita per vacunar-se.
És per això que podem par-

lar d’un èxit compartit. I és grà-
cies a aquest triomf com a so-
cietat que ara, en ple estiu del
2022, ens trobem en una situa-
ció radicalment diferent (i molt

millor) de la que teníem fa un
any, quan la campanya de vacu-
nació feia només uns mesos que
havia començat i encara no hi
havia un percentatge tan alt de
població immunitzada. I ni par-

lar-ne de l’estiu del 2020, quan
l’anhelada vacuna encara sem-
blava molt lluny.

SATISFACCIÓ GENERAL
Des de l’esclat de la pandèmia,
ara fa dos anys i mig, el sistema
sanitari català ha estat contra les
cordes. Ha hagut de fer front a
un virus inicialment desconegut
i capejar el temporal durant ni
més ni menys que set onades. I,
malgrat tot, ha continuat al peu
del canó atenent altres patologies
que, evidentment, han continu-
at existint, evolucionant i ne-
cessitant tota l’atenció. Tot això,
la ciutadania ho valora (encara
que ja no hi hagi aplaudiments). 
Així queda reflectit en la dar-

rera Enquesta de Salut de Cata-
lunya (ESCA), de l’any 2021,
que indica que més del 70%
dels catalans van fer servir més

freqüentment els serveis sanita-
ris públics durant l’any passat,
tres punts més que el 2020.
D’aquest 70%, el 90% afirmen
estar satisfets amb el servei. Per
tant, podem dir que la majoria
dels catalans estan contents amb
el sistema sanitari. 
Una altra prova d’això és

que ha disminuït el percentatge
de població que té doble cober-
tura sanitària (és a dir, que re-
corre a la pública i a la privada al-
hora). Només el 28,7% de la
ciutadania es troba en aquesta si-
tuació, i el percentatge va caient
a mesura que puja l’edat.
Amb tot, si bé sempre que-

den coses a millorar (i, per fer-
ho, cal escoltar tant als profes-
sionals sanitaris com als pa-
cients), el cert és que el sistema
de salut pública de Catalunya es
pot considerar un motiu d’orgull.

Unèxit compartit
» Més del 91% de la població catalana de més de 12 anys ha estat vacunada contra el coronavirus
» Nou de cada deu catalans que utilitzen freqüentment el sistema de salut pública n’estan satisfets

Josefa Pérez, la primera catalana vacunada contra la covid, rebent la tercera dosi de la vacuna. Foto: Albert Segura Lorrio/ACN

Carmen Cabezas: “L’èxit
de la vacunació només
s’explica pel compromís
dels professionals”
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HABITATGE4El Departament
de Drets Socials ha començat a
impulsar l’elaboració d’un re-
gistre d’habitatges buits i d’ha-
bitatges ocupats sense títol ha-
bilitant i un altre de grans teni-
dors d’habitatges. 
Amb aquests dos registres

l’objectiu és tenir un major con-
trol del parc d’habitatges des-
ocupats de Catalunya. El regis-
tre de grans tenidors vol facilitar
l’aplicació de les mesures de
concertació amb l’administració
i l’aplicació dels mecanismes
que formen part de les seves obli-
gacions. El registre d’habitat-
ges buits i habitatges ocupats
busca tenir un major control

del parc desocupat sense causa
justificada per resoldre proble-
màtiques socials d’habitatge.

LLEI ANTIDESNONAMENTS
Aquestes iniciatives s’emmar-
quen en l’aprovació de la llei
1/2022 del passat mes de març,
que té com a principal objectiu
lluitar contra els desnonaments.
A les llistes que es faran hi han
de constar totes aquelles em-
preses o persones jurídiques
tenidores de 10 o més habitat-
ges i que, de fet, són les que es-
tan obligades a oferir un lloguer
social a les famílies vulnera-
bles a qui se’ls extingeixi el con-
tracte de lloguer. 

En paral·lel, també hi cons-
tarà l’adjudicació a favor seu o
d’un tercer de l’habitatge espe-
cificant, a banda de les dades ci-
tades anteriorment, la identifi-
cació de l’anterior titular, l’im-
port amb què s’ha adjudicat i la
data, si escau, del llançament o
la desocupació i les circums-
tàncies i condicions en què ces-
si la condició de desocupació. 
Per últim, també l’execució

d’obres de rehabilitació o re-
forma que justifiquin la des-
ocupació temporal de l’habi-
tatge, així com les dades relati-
ves a la transmissió, per qual-
sevol títol, dels habitatges ob-
jecte d’inscripció.

El Govern prepara un registre de grans tenidors i un altre de pisos buits. Foto: Blanca Blay/ACN

Habitatge: registres de grans
tenidors i de pisos buits

» El Govern vol tenir més control de la realitat del mercat immobiliari
» L’objectiu és tenir més eines per resoldre el problema de l’habitatge

Cervera: “Cal corregir
el dèficit de lloguer social”

LLOGUER4La complicada si-
tuació del mercat de lloguer fa
que siguin més necessàries que
mai les noves promocions
d’habitatges protegits. En
aquesta línia, la consellera de
Drets Socials, Violant Cervera,
destaca la importància que
“cada cop més municipis se su-
min a la col·laboració publico-
privada i a la promoció de les
emergents fórmules promogu-
des per cooperatives”.
Cervera recorda que l’habi-

tatge és “una necessitat social fo-
namental” i veu del tot impres-
cindible “corregir la manca de
parc destinat a l’habitatge asse-

quible”. Per aconseguir-ho, la
consellera veu imprescindible
la col·laboració publicoprivada,
però també “la importància de
cooperar entre les administra-
cions” per aconseguir fer créixer
el lloguer social, tal com es va po-
der veure fa pocs dies a Badalo-
na amb la inauguració d’una
promoció d’habitatge social.
“En pandèmia hi ha hagut

una moratòria de desnona-
ments, però si aquesta moratò-
ria acaba al setembre, pot afec-
tar 4.500 famílies. La nostra
prioritat és poder aconseguir
habitatges, a curt, mitjà i llarg
termini”, afegeix Cervera. 

DESIGUALTATS4El Govern va
aprovar fa pocs dies el primer
pas per tirar endavant un pro-
jecte de decret que té com a ob-
jectiu blindar jurídicament el re-
glament per combatre la po-
bresa energètica.
La voluntat de la Generali-

tat és donar més protecció als
usuaris de subministraments
bàsics que tenen dificultats per
poder pagar les factures, cosa
que els deixa en una situació de
risc d’exclusió social. També es
vol facilitar l’aplicació de les
mesures vigents relatives a la
seva protecció perquè puguin

tenir garantits els subminis-
traments essencials.
La mesura que ha impulsat el

Govern és una consulta pública
mitjançant el portal de partici-
pació ciutadana de la Generali-
tat, per tal de facilitar la infor-
mació i participació de la ciuta-
dania i de les entitats afectades. 
La consulta va dirigida a les

entitats municipalistes d’arreu
del país i al conjunt de la ciuta-
dania, així com a altres ens que
hi puguin estar interessats i la
contribució dels quals pugui
ser especialment important per
la seva especialització.

CONDONAR EL DEUTE
Cal recordar que el passat mes de
novembre el Govern va aprovar
una despesa de 10,8 milions
d'euros per condonar el deute de
les famílies vulnerables que no
van poder fer front a la factura de
la llum entre els anys 2019 i
2020. La mesura, definida com
un “pas molt important” pel
conseller Torrent, es va aprovar
després de l'acord signat entre el
Govern i Endesa el març de
l’any passat, que va suposar la
cancel·lació del deute acumulat
per les famílies vulnerables amb
les companyies elèctriques. 

La consellera de Drets Socials, Violant Cervera. Foto: ACN

Contra la pobresa energètica

#ImpulsAMB

La pobresa energètica afecta una part de la població. Foto: Arxiu
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MOBILITAT4Des del 15 de juliol,
Sant Adrià està més connectada
amb la metròpolis de Barcelona.
El nou tram de carril bici a l’ini-
ci del Pont dels Passadors resulta
estratègic per a la mobilitat en bi-
cicleta. Cofinançat amb fons FE-
DER, el carril bici forma part de
la xarxa pedalable metropolita-
na Bicivia, a l’eix 3. 
En concret, es tracta de 500

metres en cada sentit, que donen
continuïtat al carril bici de la
rambla Guipúscoa de Barcelona
i que transcorren pel carrer del
Tibidabo, entre el carrer d’Ex-
tremadura i la rotonda de l’Arc,
al terme municipal de Sant
Adrià. L’obra ha costat més de 2
milions d’euros. Les obres van
començar el setembre de l’any
passat i es van enllestir el  juliol.
Aquesta és una de les princi-

pals connexions metropolitanes
per facilitar la circulació en bi-
cicleta de manera ràpida i segu-
ra entre el Barcelonès Nord,
Barcelona i l’Hospitalet de Llo-
bregat. Quan l’eix estigui acabat,
connectarà Montgat amb el Prat
de Llobregat, creuant la metrò-

polis al llarg de 25 quilòmetres.
Actualment, l’eix Bicivia 3 està
completat al 73%.
Les darreres anàlisis dutes a

terme per l’Àrea Metropolitana
de Barcelona mostren l’incre-
ment de l’ús quotidià de la bici-
cleta. La millora en les conne-
xions metropolitanes per a bici-
cletes i altres vehicles ha permès
que des de l’any 2019 i fins al
2021 l’ús de la Bicivia augmen-
ti un 49% (un 34% entre les bi-

cis i un 123% de patinets i altres
vehicles de mobilitat personal).
El conveni FEDER signat

per la Generalitat i l’AMB l’any
2017 permet invertir un total de
72 milions d’euros. A la inaugu-
ració del nou tram de carril bici,
feta el 15 de juliol, hi van assis-
tir el vicepresident de Mobilitat,
Transport i Sostenibilitat de
l’AMB, Antoni Poveda, acom-
panyat de l’alcaldessa de Sant
Adrià de Besòs, Filo Cañete.

Imatge del nou tram de carril bici de l’eix Bicivia 3. Foto: AMB

500 metres més de carril bici
per connectar la metròpoli
» El nou tram uneix la rambla de Guipúscoa amb Sant Adrià
» L’eix Bicivia 3 connectarà Montgat amb el Prat de Llobregat

Nou pas per a una flota de
busos encara més sostenible
TRANSPORT PÚBLIC4La flota
de busos metropolitans és cada
cop més sostenible. El Consell
Metropolità va aprovar, a prin-
cipis de juliol, la compra de 39
autobusos elèctrics i 17 híbrids.
La nova partida de busos

sostenibles circularan a les lí-
nies que presenten més pro-
blemes a causa de l’antiguitat
de la flota. El finançament dels
nous busos és possible gràcies
als fons Next Generation de la
Unió Europea. La inversió total
pels 56 nous vehicles ascendeix
a més de 38 milions d’euros.
L’operació forma part de la re-
novació de la flota de Bus Me-

tropolità, que fins al primer
trimestre de 2023 incorporarà
304 vehicles nous, el pla de re-
novació més ambiciós dels dar-
rers 15 anys, segons informa
l’AMB. La flota sostenible de
busos passarà del 31% actual al
64% a principis de 2023.
Actualment, als serveis de

Bus Metropolità de gestió indi-
recta de l’AMB hi ha més de 850
autobusos en circulació, dels
quals un 28% són híbrids i un
4% són elèctrics. Després de la
renovació, la flota de l’AMB pas-
sarà a tenir un 52% d’híbrids diè-
sel-elèctric, un 2% d’híbrids en-
dollables i un 9% d’elèctrics.

PACIFICACIÓ4Després de dos
anys de  participació ciutadana,
ja està enllestit el document
Avinguda del Vallès, que marca
el pla d’actuació per transformar
l’N-150, la principal carretera del
Vallès Occidental, per on circu-
len entre 15.000 i 40.000 vehi-
cles al dia, depenent del tram.
En el procés participatiu hi

han treballat entitats veïnals, la
ciutadania i personal tècnic dels
municipis. En total, unes 2.000
persones han col·laborat en l’e-
laboració d’un document que
deixa clar la voluntat ciutadana:

que la via sigui un espai amable
i pacificat, que permeti la mobi-
litat sostenible en bicicleta, a
peu o en transport públic. 
Però també demanen que

la carretera s’integri en el pai-
satge, que no sigui una font de
soroll i que deixi d’actuar com a
barrera infranquejable dels mu-
nicipis per on passa. 
En concret, el document fru-

it del procés participatiu recull
vuit actuacions que hauran de
transformar la via. La reurba-
nització de la carretera en una
avinguda, la connexió entre  Bar-

berà, Cerdanyola i Ripollet, l’im-
puls de la mobilitat sostenible, la
creació d’itineraris saludables, la
reordenació de l’amplada, la
preservació i visibilització del
patrimoni, l’impuls del comerç
local i l’activitat econòmica i la
definició clara dels usos dels es-
pais de l’entorn de la via.
El projecte Avinguda del Va-

llès s’emmarca dins de la xarxa
RiConnect, una de les 23 xarxes
d’acció que formen part del pro-
grama URBACT, un programa
de cooperació pel desenvolupa-
ment urbà integrat i sostenible.

Imatge d’un dels busos híbrids en circulació. Foto: AMB

UnaN-150per a les persones

La ciutadania ocupa l’N-150 en defensa de la pacificació. Foto: AMB

#ImpulsAMB
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COOPERACIÓ4El Primer Fò-
rum de les Agendes Urbanes
Locals es va celebrar el passat di-
lluns 18 de juliol al paranimf de
la Diputació de Barcelona. 
La trobada va servir per com-

partir i reivindicar la feina feta
pels municipis en l’àmbit de l’A-
genda Urbana.
Promoure les agendes urba-

nes de cada municipi és un dels
projectes prioritaris de la Dipu-
tació de Barcelona. Ho fa a tra-
vés de l’assistència en la redac-
ció de diferents plans d’acció
local entre els municipis de la de-
marcació de Barcelona.
El Fòrum va comptar amb

l’assistència de la ministra de
Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana, Raquel Sánchez, i de la
vicepresidenta segona de la Di-
putació de Barcelona, Carmela
Fortuny. “Cal destacar el com-
promís per no deixar cap terri-
tori enrere”, va dir Fortuny.
Els participants van tenir

l’oportunitat de conèixer les ex-
periències d’altres territoris, i
així descobrir una visió variada
sobre la implementació d’es-

tratègies integrades de ciutat.
També van poder escoltar una
ponència sobre les oportuni-
tats de finançament a l’abast
dels municipis per al desplega-
ment de projectes urbans.
El diputat d’Infraestructu-

res i Espais Naturals, Pere Pons,
va presentar el projecte ‘Impuls
a les agendes urbanes locals’ i, en
aquesta línia, una trentena de
municipis van presentar el Ma-
nifest de la Xarxa d’Agendes

Urbanes Locals. Aquest impuls
de les Agendes Urbanes Locals
respon a l’Objectiu de Desenvo-
lupament Sostenible número 11,
anomenat ‘Aconseguir que les
ciutats i els assentaments hu-
mans siguin inclusius, segurs, re-
silients i sostenibles’.
“Els municipis del futur no

s’entenen sense les agendes ur-
banes locals i el treball en xarxa
és un element substancial del
projecte”, va afirmar Pons.

Imatge del Fòrum de les Agendes Urbanes. Foto: Diputació de Barcelona

Les administracions aposten
per l’agenda urbana

» Celebrat amb èxit el primer Fòrum de les Agendes Urbanes Locals
» La trobada fa palesa l’entesa per la cooperació entre municipis

Més refugis climàtics per
suportar les onades de calor

CANVI CLIMÀTIC4En un con-
text de temperatures molt altes
i continuades en el temps, els re-
fugis climàtics representen es-
pais necessaris per resguardar-
se de la calor. Aquest estiu, l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
ha ampliat la xarxa de refugis cli-
màtics i n’ha preparat 30 més.
En total, la ciutadania disposa de
55 espais per refugiar-se de les
altes temperatures. El 45% són
parcs i el 55%, equipaments. La
xarxa compta amb espais inte-
riors amb climatització com ara
biblioteques o centres cívics; i
amb espais exteriors, que són els
grans parcs metropolitans.

Amb la cobertura actual de la
xarxa de refugis, un 46,2% de la
població metropolitana (sense
comptar la ciutat de Barcelona)
té un refugi climàtic a menys de
10 minuts a peu des de casa seva.
Els municipis que formen

part de la xarxa metropolitana de
refugis són Badia del Vallès,
Castelldefels, Cornellà, l’Hospi-
talet, Montcada i Reixac, Sant
Boi, Viladecans, Sant Feliu i
Santa Coloma. 
L’AMB duu a terme tallers

per a persones de més de 65 anys
per explicar l’impacte del canvi
climàtic sobre la salut i s’infor-
ma com suportar la calor.

RESIDUS4Cada cop més muni-
cipis adopten sistemes de reco-
llida de residus individualitzats,
tanmateix, l’índex de recollida
selectiva s’estanca en el 38,1%.
Són les dades que aporta l’in-
forme sobre recollida de residus
que va fer públic l’AMB el dia 19
de juliol. L’any 2021 es van pro-
duir a la metròpolis de Barcelo-
na més d’1,5 milions de tones de
residus. D’aquestes, se’n van re-
collir selectivament un 38,1%, és
a dir, 573.000 tones. 
La generació de residus ha

repuntat després del descens

dels darrers dos anys, que s’ex-
plica pel canvi d’hàbits causat
per la pandèmia de la covid. La
Unió Europea obliga els estats
membres a reutilitzar o reciclar
el 50% dels residus, però l’any
2025 el percentatge haurà d’ar-
ribar al 55%; i el 2035, al 65%.
Dels 36 municipis metropo-

litans, només vuit superen el
50% de recollida selectiva. Són
Tiana, Torrelles de Llobregat,
Sant Just Desvern, el Papiol,
Begues, Pallejà, Castellbisbal i
Sant Cugat del Vallès. Segons
Eloi Badia, vicepresident d’Eco-

logia de l’AMB, “veiem com el
model que impulsem des de
l’AMB, basat en una individua-
lització més gran de la recollida,
està donant resultats. Només
cal fixar-se en els municipis que
han adoptat aquests nous mo-
dels, que són els que encapçalen
els índexs de recollida”. 
Si els consistoris no engegu-

en sistemes de recollida més in-
dividualitzats, calcula l’AMB, el
cost del tractament de residus
podria augmentar en 20 mi-
lions d’euros fins al 2025 per cul-
pa de l’increment del cànon.

La Biblioteca Elisenda de Montcada i Reixac. Foto: Robert Ramos

Objectiu: més recollida selectiva

Imatge de la presentació de l’informe. Foto: AMB

#ImpulsAMB
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CELEBRACIÓ4La Festa Major
d’Estiu de Santa Coloma ja és a
tocar. “Tornem amb moltes ga-
nes i molta empenta en una edi-
ció de la Festa Major d’Estiu
amb una important participació
del talent local i un munt de pro-
postes per a tothom”, assegura-
va al juliol l’alcaldessa Núria
Parlon durant la presentació de
la celebració. 
La Festa es farà del 2 al 5 de

setembre, i tornarà a la norma-
litat anterior a la pandèmia
amb un esperit “eclèctic, soli-
dari, participatiu, ecològic i se-
gur”, expliquen des de l’Ajun-
tament. En total, hi haurà 98 ac-
tivitats, 44 d’elles amb segell co-
lomenc, i amb la participació de
17 artistes locals. “Ens fa molta
il·lusió poder recuperar la Fes-
ta Major tal com la coneixem, a
diferència de l’any passat, que la

vam celebrar, però amb moltes
restriccions”, deia Parlon a l’ac-
te del passat mes de juliol.
Com sempre, la Festa Major

d’Estiu portarà grans actuacions
musicals, com ara les de Rosa
López, Manel o Tanxugueiras.
Tanmateix, la festa és també un
motor econòmic i social. Per
això també destaquen dins del
cartell les activitats associati-
ves, com ara la migadapopular,
o el mocador solidari. 
Aquesta darrera iniciativa

repeteix després de l’èxit de l’a-
ny passat. El mocador solidari
es pot reservar des del dia 22
d’agost al web de Grameticket,
i es pot recollir al Centre de Re-
cursos Juvenils Mas Fonollar.
La recaptació del mocador so-
lidari anirà íntegrament al pro-
grama municipal d’aliments so-
lidaris gestionat per Creu Roja

Barcelonès Nord i pel mateix
Ajuntament. 
Tampoc no podia faltar el

Corretapa, que tindrà lloc els
dies 3 i 4, des de les 12 h i fins a
les 15 hores, als establiments re-
partits per la ciutat. A banda, la
festa també aposta per propos-
tes dirigides al públic familiar,
com ara els berenars saludables
al Parc dels Pins, i que acolliran,
d’entre altres, l’espectacle Hea-
vy per Xics.
L’oferta cultural de la Festa

Major se centrarà en dos equi-
paments de la ciutat. D’una ban-
da, el Centre d’Art Contemporani
Can Sisteré comptarà amb la
biennal a càrrec dels artistes
plàstics de la ciutat. D’altra ban-
da, el Museu Torre Balldovina
acollirà una exposició dedicada
al 75è aniversari del Centre Ex-
cursionista Puig Castellar.

CULTURA POPULAR4La Fes-
ta Major d’Estiu remunta els
seus orígens al passat de la
ciutat com a lloc d’estiueig. A
finals del segle XIX, els més
joves d’aquesta comunitat
d’estiuejants van proposar al
municipi la celebració d’una
festa que servís per acomia-
dar-se de l’estiu i del munici-
pi. Amb aquesta finalitat es va
crear una comissió de festes
formada per estiuejants i per
veïns. Es va mantenir la festa
major d’hivern (celebrada el
31 de desembre, dia de Santa
Coloma) i va néixer la d’estiu,
dedicada al Sagrat Cor de Je-

sús, i celebrada per primer cop
el tercer diumenge del mes de
setembre de 1895. Així es va
mantenir fins al 1915, any en
què la festa es va traslladar a
la data actual, el primer di-
umenge de setembre. El can-
vi respon a la necessitat de fer
coincidir la festivitat amb la
inauguració de l’Església Ma-
jor i a la demanda dels page-
sos del poble, que no volien
que la festa coincidís amb la
verema. Avui en dia, la festa
serveix per al contrari que al
seu inici, ara celebra el retorn
dels colomencs després de
les vacances d’estiu.

Una celebració amb història
que es remunta al segle XIX

La cultura popular serà novament protagonista durant la Festa Major d’Estiu d’enguany. Fotos: Fons SPA

Totapuntpera laFesta Major
» La Festa Major d’Estiu torna del 2 al 5 de setembre després de les restriccions per la pandèmia
» Música, solidaritat, cultura i un centenar d’activitats per a una festa més esperada que mai

Festa Major d’Estiu de Santa Coloma
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PROGRAMA4La Festa Major
d’Estiu d’enguany compta amb
una programació d’actuacions
musicals de luxe. Els concerts es
duran a terme al bell mig de la
ciutat, a la plaça de la Vila o a
l’envelat de la plaça Pau Casals.
La música començarà el ma-

teix dia 2 de setembre, a la nit,
amb els concerts de Manel i del
popular grup de versions Hotel
Cochambre, que tindran lloc a la
plaça de la Vila. Els barcelonins
Manel van publicar l’any passat
L’Amant Malalta, cançó que
dona nom al seu últim EP. 
Aquella mateixa nit, Rosa

López actuarà a la plaça del Re-
llotge. La cantant de Granada va
començar el mes de juny la seva
nova gira, anomenada Fénix,
després de publicar la seva dar-
rera cançó, Esa Belleza.
L’endemà, dissabte, es viuran

els espectacles de Varry Brava
i els discjòqueis que formen Los
40 on Tour i que portaran els
hits de la música pop més actu-
al a la Plaça de la Vila. El grup
Varry Brava va participar en la
darrera edició del Festival de Be-
nidorm amb la cançó Rafaella i
va quedar en sisena posició.

El mateix dissabte també ac-
tuaran Suu i Andrea Motis, a
l’envelat de la plaça Pau Casals.
La barcelonina Suu presentarà el
seu tercer disc, anomenat Ka-
raoke, i que va publicar el pas-
sat abril. Per la seva banda, la
trompetista, saxofonista i can-
tant de jazz Andrea Motis pre-
sentarà el seu darrer disc, Loop-
holes, que ha publicat de mane-
ra autoeditada enguany.
El cap de setmana el tanca-

ran els concerts a la plaça de la
Vila de Santabárbara, La Loca
Histeria i dels incombustibles
Los Diablos, que porten en actiu
des de 1968, tot i que amb alguns
períodes d’inactivitat. La ma-
teixa nit de diumenge tindrà
lloc un espectacle amb drons a
càrrec de Flock Drone Art al
Parc de Can Zam.
Per rematar-ho, la nit de di-

lluns acabarà, després del piro-
musical, amb un doble concert a
la plaça de la Vila protagonitzat
per Miki Núñez i Tanxugueiras. 
A Núñez el podem veure dar-

rerament presentant programes
d’èxit de la televisió com ara
Got Talent Españao Eufòria. El
nou disc de Tanxugueiras aca-

ba de sortir del forn, amb el
nom Diluvio. Així, el presentaran
durant la Festa Major d’Estiu.
L’oferta musical de la Festa

Major d’Estiu no acaba aquí.
Com és habitual, hi haurà pro-
postes dirigides al públic fami-
liar, amb el programa d’espec-
tacles UAU!, amb el segell de
qualitat de Passatge Insòlit, el
festival colomenc dedicat a les
arts dels firaires. 
En destaquen els especta-

cles amb berenars saludables

que tindran lloc al Parc dels
Pins, que estaran amenitzats
amb la música en directe de
Dàmaris Gelabert, Xiula i l’es-
pectacle Heavy Per Xics. 
A l’edició de la Festa Major

d’enguany tampoc no faltarà el
vaixell Perla Íbera, estrenat l’a-
ny passat. Es tracta d’un escenari
itinerant que visitarà tots els
districtes de la ciutat. 
A bord del Perla Íbera ac-

tuaran Mala Vida, Sondelvent,
33 Revoluciones i Gain Over.

Com ja és tradició, el festival
de música independent de San-
ta Coloma, SintonitZZa, se cele-
brarà tot coincidint amb la Fes-
ta Major. Ho farà al Parc Euro-
pa els dies 2 i 3 de setembre, amb
entrada gratuïta. 
El cartell està format per

Chaqueta de Chándal, Funda-
ción Francisco Frankenstein,
La Perra Blanco, Les Buch, Los
Enemigos, Los Estanques, Pan-
tocrator, Tori Sparks i, per aca-
bar, les Wild Mamas.

Nits demúsica i espectacles
» Manel, Rosa López, Miki Núñez, Tanxugueiras, Andrea Motis o Varry Brava seran protagonistes 
» A l’oferta musical se li ha de sumar l’espectacle amb drons, el berenar saludable i la Perla Íbera

El grup Manel durant una actuació a Aitona el passat mes de març. Foto: ACN
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Les entitats tornen a tenir el
seu espai al Parc de Can Zam

ASSOCIACIONISME4Santa Co-
loma té un teixit social ampli de-
dicat a la cooperació interna-
cional, la sensibilització, la cul-
tura de pau i els drets humans. 
Són associacions i grups in-

tegrats per persones de la ciutat
compromeses, que promouen
polítiques o accions adreçades al
desenvolupament de col·lectius
exclosos o amb risc d’exclusió so-
cial o que treballen per a la mi-
llora d’altres països o comunitats
en desenvolupament. 
En aquesta línia, l’Ajunta-

ment vol potenciar la participa-
ció de l’entramat associatiu de la
ciutat a la Festa Major d’Estiu
mitjançant l’organització de la
tercera edició de la Fira d’Enti-
tats al del Parc de Can Zam.
Aquesta fira consistirà en la

instal·lació d’una sèrie de case-

tes a l’esmentat parc, a les quals
les entitats tindran la possibili-
tat tant de difondre la seva acti-
vitat dins el marc de l’acció so-
ciocultural com d’oferir servei de
bar per tal d’atendre les neces-
sitats del públic assistent.
La sisena tinenta d'alcaldes-

sa de l'àrea de Participació Ciu-
tadana i Cultura i regidora del
Districte V, Patry Jiménez, va as-
segurar durant la presentació de
la Festa Major d’Estiu que l’ob-
jectiu d’aquesta sempre ha estat
el mateix: “Fer d’aparador del ta-
lent local i de les entitats locals
en una festa pensada per a tots
els públics i per a totes les sen-
sibilitats”. La Fira tindrà lloc
entre el divendres 2 i el dimarts
6 de setembre, a la zona com-
partida amb la fira d’atraccions
del Parc de Can Zam.

PREGÓ4El doctor Martín Rue-
da, que dirigeix el centre de po-
dologia del mateix nom, serà el
pregoner de la Festa Major d’Es-
tiu 2022. “Després de gairebé 70
anys voltant per la ciutat, és un
honor per a mi ser el pregoner”,
afirma Rueda. 
La seva clínica està dedicada

a l’estudi de les alteracions del su-
port i anàlisi de la marxa i del gest
esportiu. Podòleg i Màster en
Podologia de l’Esport, el doctor
Rueda és responsable de Podo-
logia i Biomecànica del F.C. Bar-
celona, del CAR de Sant Cugat del
Vallès, del Centre Mapfre de Me-
dicina del Tenis i del Consell Ca-
talà de l’Esport: “És molt satis-
factori veure atletes i esportistes
guanyar medalles olímpiques o
campionats després de passar
per la consulta”, diu el doctor.
Per la seva consulta, que fa

mig segle que es troba a Santa
Coloma i és tota una institució,
“han passat entre 80.000 i
100.000 persones, tenim una
gran base de dades dels peus dels
colomencs”, assegura.
La seva implicació amb la

ciutat és de tota la vida. Hi va ar-
ribar amb nou anys –ara en farà
76– i explica que té pacients des
de fa 50 anys, que és el temps que
porta la consulta oberta a la ciu-

tat, a l’avinguda de la Generalitat:
“Hi ha famílies en què tres gene-
racions són pacients: fills, pares
i avis”. De fet, a la consulta no no-
més hi treballa ell, ho fa amb la se-
güent generació, la dels seus fills,
també podòlegs.
En tot aquest temps, el doc-

tor Rueda ha vist canviar la ciu-
tat. “Recordo la Santa Coloma
dels carrers sense asfaltar, de les
cases baixetes, de les torres en
què estiuejava la gent i recordo
els horts de Can Mariner”, enu-
mera nostàlgic. En les dècades de
vida de la consulta, els problemes

dels pacients també han evolu-
cionat. “Atenció amb les perso-
nes que no han fet mai esport i
comencen a fer-ne als 30 anys”,
avisa el doctor Rueda. 
De les lesions no se’n salven

ni els esportistes d’elit que el doc-
tor tracta. “Els Ferrari també
s’espatllen”, avisa Rueda amb
una de les analogies que tant li
agrada fer servir. “I atenció amb
prendre analgèsics després de fer
esport si ens fa mal alguna part
del cos, el dolor és un senyal que
alguna cosa no va bé i no hem de
matar el missatger”.

Rueda, duent a terme una classe magistral. Foto: martinrueda.com

Martín Rueda, 50 anys cuidant
els peus de tres generacions

Les entitats de cultura popular fan una gran tasca. Foto: Fons SPA

Festa Major d’Estiu de Santa Coloma
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OCUPACIÓ4Els Centres Locals
de Serveis a Empreses (CLSE)
són els departaments ubicats
als ajuntaments que treballen
per desenvolupar el teixit em-
presarial del seu territori. 
L’any passat, els 89 CLSE de

la Diputació de Barcelona van
ajudar a crear gairebé 2.500
empreses a tota la província. 
En conjunt, això suposa la

creació de 3.211 nous llocs de fei-
na. Respecte a l’any 2020, su-
posa un augment del 13%.
Aquests CLSE compten amb

més de 600 professionals que
contribueixen a la creació, con-
solidació i creixement de les
empreses del territori, siguin
noves o empreses ja existents.
Els CLSE van atendre l’any

2021 a 57.780 persones empre-
nedores i van assessorar gaire-
bé 47.200 empreses. D’entre
els principals serveis oferts l’a-
ny passat destaquen les 2.366
formacions empresarials a
16.500 participants, que supo-
sen més de 10.000 hores im-
partides. També es van fer 2.422
accions de foment de la cultura

emprenedora i es van prestar
107.871 serveis d’informació a
persones emprenedores.
La comarca on es van crear

més empreses l’any 2021 gràcies
als CLSE va ser el Baix Llobregat,
amb 639. Al Vallès Occidental es
van crear 327 empreses; al Ma-
resme, 308; al Barcelonès, 299;
i al Vallès Oriental, 244.
Aquestes empreses van ser,

sense incloure les de Barcelona
ciutat, dedicades al comerç en un

26%, superant les 300. Les em-
preses creades dedicades a ser-
veis personals gairebé van arri-
bar a les 250, el que representa
un 22% del total. També desta-
quen les de serveis a altres em-
preses amb un volum del 14% o
les de serveis a restauració, que
van ser un 10% del total. Aques-
ta acció de la Diputació respon a
l’Objectiu de Desenvolupament
Sostenible 8, de “Treball digne i
creixement econòmic”.

Un dels cursos formatius de la Diputació. Foto: Diputació

La Diputació de Barcelona
potencia el teixit empresarial 
» Els Centres Locals de Serveis a Empreses reactiven l’ocupació

» Van ajudar a crear 2.426 empreses i 3.211 llocs de feina l’any 2021

Els PAE faciliten els tràmits 
als treballadors autònoms

AUTÒNOMS4Els Punts d’A-
tenció a l’Emprenedor (PAE),
impulsats per la Diputació de
Barcelona, són oficines des d’on
es realitza la tramitació de cons-
titució de les formes jurídiques
més habituals, com ara la de tre-
balladors en règim d’autònoms
i la de les societats limitades. 
Segons les dades recollides

pel darrer Termòmetre PAE,
l’informe de les principals dades
d’activitat dels PAE, durant el se-
gon trimestre de 2022, aquests
Punts van gestionar 272 altes
d’autònoms i 64 de societats. 
Si analitzem les dades en

detall, trobem que els PAE més

actius van ser el de Castelldefels,
amb 72 altes; la Mancomunitat
Penedès-Garraf, amb 61 altes; i
el de Manresa, amb 53. 
Gràcies als PAE qualsevol

persona emprenedora pot ges-
tionar de manera telemàtica fins
a 22 tràmits diferents, crear una
empresa en 48 hores, rebre l’as-
sessorament necessari o dur a
terme l’alta de l’activitat, tot en
el mateix punt i amb facilitat.
A banda, la valoració del ser-

vei per part dels usuaris és molt
bona, les empreses que van uti-
litzar els PAE durant el segon tri-
mestre de 2022 van valorar el
servei amb un 9,71 de mitjana. 

EMPRESA4El servei de geolo-
calització immobiliària de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), Ubicaempresa, arribarà
a tota la província gràcies a l’a-
cord signat amb la Diputació. 
El servei està impulsat per

l’Agència de Desenvolupament
Econòmic de l’AMB des del
2015, i recull en un únic portal
informació actualitzada de les
ofertes immobiliàries destinades
a activitat econòmica. 
Fins ara, Ubicaempresa do-

nava servei a tota la zona de l’à-
rea metropolitana de Barcelona

i altres municipis dels voltants.
A partir de l’acord, signat el
passat 12 de juliol, el servei s’es-
tendrà a les comarques del Ber-
guedà, l’Anoia, el Bages, el Ma-
resme, el Moianès i Osona. 
Actualment, el cercador Ubi-

caempresa disposa de més de
8.000 ofertes de naus i locals in-
dustrials destinats a empreses,
de 131 municipis i 511 polígons
d’activitat econòmica. Després
de l’acord, al cercador s’hi po-
dran trobar 14.000 ofertes a
315 municipis i 843 polígons.
Ubicaempresa permet filtrar

els resultats per facilitar les cer-
ques i aporta informació esta-
dística. Amb ella, les empreses
poden obtenir indicadors sobre
l’evolució del mercat immobiliari
i descarregar informes perso-
nalitzats. El portal també permet
valorar les localitzacions, in-
cloure fotografies amb fitxa o en-
llaçar directament als serveis
per a empreses disponibles. 
La clau de l’èxit del portal és

el ritme d’actualització de les
ofertes, gràcies als convenis de
cessió de dades signats amb els
principals portals immobiliaris.

Imatge del PAE de Terrassa. Foto: Twitter (Trsempresa)

Trobar un local a copde clic

Imatge de la signatura de l’acord de col·laboració. Foto: AMB

#ImpulsAMB
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Tira endavant un nou pla amb
8 milions d’euros d’ajudes

ECONOMIA4El Govern ha tirat
endavant un nou pla de subven-
cions per al període 2022-2025,
que inclou 996 línies d'ajuts per
un import de gairebé 8.000 mi-
lions d'euros. Una planificació a
quatre anys vista que, segons
comentava el conseller d’Eco-
nomia i Hisenda, Jaume Giró, és
la primera vegada que es fa,
amb l’objectiu de cobrir totes
les necessitats públiques i arribar
a uns 1.400.000 beneficiaris. 
Tots aquests diners s’utilit-

zaran, de major a menor import,
per millorar l’ocupabilitat, per
garantir l'accés i la permanència
a l'habitatge i fomentar la pro-
moció d'habitatge assequible i
social,  per garantir el dret al tre-
ball digne, per enfortir i moder-
nitzar el sistema universitari ca-
talà i per potenciar la recerca, la

innovació i el coneixement a
Catalunya. Cinc grans eixos te-
màtics que ha marcat cadascun
dels departaments implicats i a
través dels quals es pretén im-
pulsar el país i facilitar el dia a
dia de tota la ciutadania.
Per això, els beneficiaris se-

ran de tots els perfils. Principal-
ment, persones desocupades,
però també joves, adolescents,
infants i famílies, i empreses, pi-
mes i autònoms. En aquest dar-
rer cas, per ajudar-los a adaptar-
se “als nous reptes globals”, di-
uen des de la Generalitat. Dife-
rents col·lectius que ara ho tin-
dran una mica més fàcil per co-
brir les seves necessitats i que
podran començar a demanar
aquestes ajudes, sempre que
compleixin els requisits, a partir
de l’any que ve. 

ECONOMIA4La Generalitat i to-
tes les entitats i organismes pú-
blics vinculats a ella, van tancar
l’any passat adjudicant 12.221
contractes, la majoria dels quals
-un 67,4%- a petites i mitjanes
empreses (PIME). Així ho deta-
lla l’Informe d’indicadors 2021,
elaborat pel Departament d’E-
conomia i Hisenda. Un docu-
ment que es presentava en una
jornada sota el títol ‘Les PIME i
la contractació pública: estratègia
per als propers 4 anys’ i que, se-
gons la directora general de Con-
tractació Pública de la Generali-
tat, Neus Colet, “ha de servir de
guia i de diagnosi per avaluar la
situació de les PIME i contribu-
ir a la reactivació econòmica”.
En aquest sentit, tot i que la

covid-19 ha fet estralls en l’eco-
nomia, no ha afectat especial-
ment l’adjudicació de contractes
a les PIME. I és que, tot i que se’n
van adjudicar menys que el
2020, la mitjana de contractes
adjudicats s’ha mantingut res-
pecte els darrers cinc anys. Una
xifra que cada vegada se situa
més lluny de la dels contractes
que s’adjudiquen a les grans em-
preses, que l’any passat només
s’emportaven el 26% del total
d’adjudicacions. Ara bé, per un
import de més d’un bilió d’euros,

davant els 965 milions que su-
men els contractes que s’han
emportat les PIME. Uns diners
que superen, en els dos casos, els
imports pels quals s’adjudicaven
els contractes abans de la pan-
dèmia. “No s’havia observat mai”,
asseguren des de la Generalitat.

IMPULSANT L’EMPRESA LOCAL
Si es localitzen geogràficament
totes les empreses a les quals la
Generalitat ha adjudicat contra-
ctes, la majoria són catalanes. En
concret, un 67%, majoritària-
ment situades a la província de

Barcelona i, més específicament,
al Vallès Occidental, el Baix Llo-
bregat i el Segrià. Tres comarques
que destaquen per sobre de la
resta, encara que les adjudica-
cions fetes a les PIME repercu-
teixen en 41 comarques d’arreu
de Catalunya i les de les grans
empreses a 14.
Un fet que demostra “la dis-

tribució dels recursos econò-
mics”, comenten des de la Ge-
neralitat, i “el potencial que té la
contractació pública com a trac-
tor econòmic i d’innovació”,
afegeix Colet.

Jornada de les PIME i la contractació pública. Foto: Generalitat

Les PIME s’emporten la majoria
dels contractes de la Generalitat

El conseller Giró presentant el pla d’ajudes. Foto: Economia i Hisenda

#ImpulsAMB
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Neix un pla per potenciar 
la lectura i el sector del llibre

CULTURA4En un món on cada
vegada es consumeixen més sè-
ries i pel·lícules, el món editorial
viu un moment que no és fàcil.
Per això, el Departament de
Cultura ha tirat endavant el Pla
Nacional del llibre i la lectura,
impulsat per una cinquantena de
professionals: representants de
la Generalitat i d’altres admi-
nistracions, entitats i experts.
Aquest document inclou deu

punts que ja s’estan començant
a treballar per aconseguir in-
crementar els índexs de lectura
del país. Entre ells, impulsar
l’accés a la lectura i la creació li-
terària, crear espais de lectura
més atractius que les bibliote-
ques actuals o visibilitzar més la
feina que fan els escriptors i les
seves obres, tant als mitjans de

comunicació com a les xarxes
socials. Una tasca que aniran
fent diferents grups de treball
que ja s’han distribuït i que ser-
virà per fer una primera dia-
gnosi de la realitat actual.
L’objectiu final de tot això,

però, és redactar un document
que marqui quines han de ser les
prioritats del sector públic i pri-
vat per fomentar la lectura, es-
pecialment en català. Un full de
ruta que reculli les necessitats i
les propostes de millora, a curt
i a mitjà termini, per aconsegu-
ir capgirar la situació, fer de la
lectura un hàbit atractiu per a
tothom i posar el sector del lli-
bre a l’alçada del de l’audiovi-
sual. Tot plegat, per  començar
a veure els resultats de tot això
entre l’any 2025 i el 2030.

CULTURA4Si un sector va acabar
especialment mal parat per la
pandèmia, aquest va ser el de la
cultura. I és que després de tants
mesos de tancament i de restric-
cions, l’activitat cultural es va
veure ressentida. Per això, ara
que ja s’està recuperant d’aquest
cop, la Generalitat ha volgut de-
mostrar que està al seu costat i ha
anunciat que invertirà gairebé 50
milions d’euros en els equipa-
ments que formin part de la xar-
xa de teatres i auditoris catalans:
el Sistema Públic d’Equipaments
Escènics i Musicals (SPEEM), a
qui destinarà un import que serà
un 16% més gran que l’any pas-
sat, que permetrà cobrir diferents
necessitats.
Entre les línies d’actuació

principals, destaca la millora de
l’accessibilitat dels equipaments
i la fixació d’un percentatge mí-
nim de representacions amb au-
diodescripció i subtitulació, i la
transició cap a la sostenibilitat
dels equipaments. Això pel que
fa a la millora dels espais. Men-
tre que pel que fa a les accions
que han d’impulsar la cultura en
si mateixa, es donaran subven-
cions a aquelles actuacions que
tinguin perspectiva de gènere, es
donarà suport als projectes cul-
turals dels joves, s’impulsaran les

gires pròpies dels equipaments
i es crearan diferents plans per
impulsar la dansa, el circ, el
teatre i la música. 
Aquest conjunt d’actuacions,

però, no serà pas l’únic. Se su-
marà a les ajudes que encara s’es-
tan donant per pal·liar els efec-
tes de la covid-19 i a la voluntat
de continuar col·laborant i co-
operant entre totes les admi-
nistracions i tots els equipa-
ments i entitats que viuen de la
cultura arreu del territori català.
Tot plegat, per aconseguir que la
cultura no torni a fer mai més un

pas enrere, sinó tot el contrari:
que s’adapti als nous temps, que
atregui cada vegada més públic
i més diversificat, i que es con-
verteixi en un motor econòmic.
Un objectiu en el qual els di-

ferents agents culturals ja fa
temps que treballen mentre
l’SPEEM va creixent cada vega-
da més. De fet, actualment està
format per 243 equipaments
públics que col·laboren plegats,
amb la voluntat de consolidar
l’activitat cultural de cada mu-
nicipi i de distribuir-la de la for-
ma més homogènia possible.

La Generalitat millorarà els equipaments culturals. Foto: Generalitat

Nova inversió per impulsar 
els equipaments culturals

Una cinquantena de professionals han creat aquest pla. Foto: Generalitat

#ImpulsAMB
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